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wijkcontact inhoud

E                 ind vorig jaar meldde ik dat  
mediapersoonlijkheid Marcel  
van Roosmalen in onze buurt  

wil neerstrijken. Het gerucht ging  
zelfs dat hij met vrouw en kinderen  
nota bene in mijn straat een huis  
op het oog had. Afijn, dat gaat voor- 
lopig niet door. Inflatie, gasprijzen  
en hoge rente zijn daar debet aan.  
Is dat erg?  
Laatst schreef hij in NRC Next dat hij 
een akkevietje in een ballenbak had.  
Hij was er ingedoken om zijn kleintje-
van-één te redden, maar kon vervol-
gens zelf met moeite het bad uit.  
 
 

Hij is in Wormer de 
schrik van de plaat- 
selijk supermarkt.  
Wanneer hij daar op 
zijn papadag inkopen  
doet, zetten zijn  
dochters maar al  
te vaak de boel op 

stelten. Liggend op de vloer - al dan 
niet ontkleed - krijsen ze dat het een 
aard heeft.  
Jammer, onze keurige AH, Jumbo en 
Lidl gaan een hoop klunzig gedrag  
missen.

kees’ cursiefje
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nieuws

Het Audrey Hepburnplantsoen heeft 
nieuwe beplanting. Een half jaar later dan  
gepland heeft de gemeente de eenjarige  
planten vervangen door vaste planten  
en een haag van Portugese laurier (Prunus  
lusitanica ‘Angustifolia’). De meeste van  
de  vorig jaar geplante bloembollen zijn  
in de grond achtergebleven. Het is de  
bedoeling dat buurtbewoners zelf voor  
het onderhoud zorgen. Eerder gaven  
de omwonenden aan dat ze het grasveld  
graag willen omtoveren in een ontmoe- 
tingsplek voor volwassenen en kinderen.  
Helaas is de gemeente er (nog) niet in  
geslaagd antwoord te geven op de  
wensenlijst van omwonenden: een extra  
zitbankje onder de bomen en een een- 
voudig speeltoestel voor de kinderen.  
Wel is duidelijk dat het Burgemeesters- 
plein in aanmerking komt voor de aan- 
leg van een spel- en/of sportfacilteit.  
Daarover volgt overleg tussen het Team  
Leefomgeving van de gemeente en de 
wijkvereniging.  JB

Audrey Hepburn heeft 
vernieuwd plantsoen 

Bakermat zoekt  
bridge-liefhebbers
Hoewel er vermoedelijk veel mensen  
belangstelling hebben om overdag in  
onze wijk te bridgen, loopt het nog  
niet storm op de vrijdagse bridge-ochtend  
in de Bakermat. Het feit dat het op  
een ‘markt-ochtend’ is, speelt volgens de  
organisatoren zeker mee, maar ze hopen  
toch dat meer aandacht meer bridge- 
liefhebbers zal trekken. Het bridgen  
is op vrijdagochtend, omdat het gebruik  
van de huiskamer dan gratis is. Deel-  
nemers aan de Bakermat inloopbridge  
spelen met en tegen wie er aanwezig  
is. Er zijn bridgers van verschillend  
niveaus, dus enige kennis van het  
bridgespel is wel nodig. Het is niet  
nodig met een partner te komen, maar  
mag natuurlijk wel. Er wordt gebridged 
van 10 tot 12 uur.   JB

die functioneerde niet en lag al tijden  
stil. Dat irriteerde Dennis Schiricke uit  
de Burgemeesterswijk. Dankzij zijn inzet  
hebben we sinds februari een generator  
die het wel goed doet.” De (mini)water-
krachtcentrale in het Watermuseum moet 
zo’n 5000 kWh per jaar op gaan leveren. 
In de eerste weken leverde hij 200 kWh  
per week. Op jaarbasis zou dat het  
dubbele van de prognose zijn. 

Monique Verber: “Er stroomt altijd water  
door de beek, maar ’s zomers minder  
dan ’s winters. Het is dus afwachten waar 
we op uitkomen.” Alle opgewekte stroom 
is voor het museum, maar dekt bij lange 
na de behoefte niet.   HD

In onze wijk vindt een explosieve 
groei plaats van duurzame energie. Wel 
uitsluitend in de vorm van zonnepanelen. 
Sommige wijkgenoten wekken daarnaast 
(indirect) nog windenergie op, bijvoor-
beeld door aandelen in de Arnhemse 
Energiecoöperatie Rijn en IJssel. 

Nadeel van beiden is dat ze alleen  
energie opwekken als de zon schijnt of 
het (hard) waait. In Sonsbeek is er nu in  
het Nederlands Watermuseum een 
stabielere vorm van duurzame ener-
gie-opwekking bij gekomen, name-
lijk waterkracht. Daarbij worden de  
hoogteverschillen in de Sint Jansbeek be-
nut. Directeur Monique Verber: “We had-
den al langer een kleine centrale, maar  

Duurzame energie uit waterkracht in Sonsbeek

Het waterrad buiten drijft de generator binnen aan. 

Foto’s Henk Donkers en Dennis Schiricke.

Aanleg planten door omwonenden Audrey Hepburnplantsoen.

Inloopbridge in de Bakermat.

Foto: Johan Bosveld



nieuws

D 
e lente is weer in het land! Een tijd om er op uit te 
trekken en te genieten van de mooie omgeving van 
onze wijk. Maar ook in de wijk is er veel te doen, 

bijv. onderhoud van huizen en tuinen. Werk genoeg dus!
En dat hebben we ook aan onze wijkwethouder Marco van 

der Wel laten zien toen hij op 15 maart jl. een bezoek bracht  
aan onze wijk. Na een lunch in de Bakermat hebben we met  
een bestuursdelegatie rondgefietst. En daarbij hebben we 
stilgestaan bij enkele actuele uitdagingen in onze buurt, zoals 
verduurzaming, verkamering en verkeer. Altijd goed om het 

stadsbestuur te laten ervaren wat 
er zoal speelt bij wijkbewoners.

Een week later, op 22 maart, was  
er de jaarlijkse Algemene Leden  
Vergadering van onze wijkvereni- 
ging. Daar hebben we vooral de  
plannen en de begroting voor  
2023 doorgenomen. En is er in de 
persoon van Johan van der Hoek  
een nieuwe secretaris benoemd.  
Jeppe Balkema, de vorige secreta- 
ris, blijft ons helpen bij de inten- 
sivering van de samenwerking  
met onze buren van de Penseel-
streek. Na afloop van de ALV 
hebben onze nieuwe wijkagent  

Lieke Ligtenberg en twee BOA’s nog een toelichting gegeven  
over hun werk in de wijk; een prettige kennismaking.

Met de komende, hopelijk zonnige tijd in het vooruitzicht,  
wil ik u graag nog eens wijzen op de mogelijkheid van een  
subsidiebijdrage voor (kleinschalige) straat- of buurtactiviteiten.  
Gaat u samen met uw buren iets leuks organiseren, dan kunt u  
bij onze penningmeester een aanvraag voor ondersteuning  
vanuit onze vereniging doen. Altijd goed voor de sociale cohesie 
tussen bewoners onderling.

En in het verlengde daarvan gaan we als bestuur binnenkort  
in gesprek of we nog dit jaar op wijkniveau een (wat groot- 
schaliger) event kunnen organiseren, met voor alle wijkbewoners  
wat leuks. Hebt u daarvoor goede suggesties: we horen graag 
van u.

In ieder geval organiseert onze feestcommissie op 13 mei weer 
een kinderdisco, natuurlijk primair voor de schooljeugd, maar 
ook leuk voor hun ouders, die elkaar zo kunnen ontmoeten in 
de Bakermat.
Gerard Slag.

Geniet van de lente!
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Geld beschikbaar voor 
buurtactiviteiten

uit het bestuur
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Foto: Henk Donkers

Timon Lammers nieuwe 
wijkmanager

Op 1 februari is Timon Lammers begonnen als de  
nieuwe wijkmanager van de Burgemeesterswijk en de  
Penseelstreek. Hij is de opvolger van Fred de Bruijn  
en houdt kantoor in de villa voor het Watermuseum.   
Timon (30) is geboren en getogen in de Achterhoek en  
woont in Oosterhout. Hij is één van de vier wijkmanagers  
binnen het stadsdeel Arnhem-Noord-West. 

Timon: “Mijn wijken zijn Burgemeesterswijk, Penseel- 
streek, Klingelbeek en Schaarsbergen en mijn thema’s  
veiligheid en openbare ruimte.” Leidraad zijn de wijk- 
programma’s. Voor de Burgemeesterswijk zijn dat fiets- 
stallingen in voortuinen, wijkcentrum De Bakermat en  
de plaatsing van laadpalen in de openbare ruimte. HD

Rommelmarkt 24 juni op  
Mr. D. van Ruyvenpad 

Dit jaar zal er weer een rommelmarkt worden ge- 
houden aan het Mr. D. Van Ruyvenpad, verborgen 
pareltje van de Burgemeesterswijk aan de andere kant  
van de Amsterdamseweg. Tussen Frombergstraat,Ndl.  
Parallelweg, Beaulieustraat en Frombergdwarsstraat,  
worden op het plein kramen geplaatst waar buurt- 
genoten hun waren zullen uitstallen. De organi- 
satie hoopt dat het net als vorig jaar weer lekker  
druk wordt, dat er muziek zal klinken, warme  
en koude dranken zullen vloeien, er vele lekkernijen  
gepresenteerd worden en dat er geanimeerde ge- 
sprekken zullen plaatsvinden. Bewoners uit de om-
liggende straten die geïnteresseerd zijn om een 
kraam te huren kunnen contact opnemen met het  
organiserend comité. Tot de 24e op het plein!  
buurtmarktbeaulieu@gmail.com.     HH



6

gglaszassu
rantieen
pensioen            
adviseurs

VER•ZE•KE•REN

Glasz Assurantiën . G.A. van Nispenstraat 45 Arnhem . (026) 442 38 51 

www.glasz.nl

Glasz Adv Wijkcontact verzekeren.indd   1Glasz Adv Wijkcontact verzekeren.indd   1 18-01-2021   22:5318-01-2021   22:53

LUNCHEN, BORRELEN EN 
DINEREN OP DE MOOISTE 

PLEK VAN ARNHEM

Zijpendaalseweg 95 6814 CH Arnhem    Tel.   026 379 98 35   Web   www.brasseriezypendaal.nl   E-mail   info@brasseriezypendaal.nl 

Openingstijden: Woensdag t/m zondag vanaf 11:00 uur (maandag en dinsdag gesloten)
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nieuws

Henk van der Ploeg exposeert in Bakermat
De nieuwe tentoonstelling in de Rem-
brandtzaal van de Bakermat is gewijd 
aan het werk van kunstenaar/schrijver 
Henk van der Ploeg. Hij woont en werkt 
al ruim 45 jaar in onze wijk en is op  
straat een markante verschijning. 

Vorig jaar las Van der Ploeg in de wijk- 
krant van de Burgemeesterswijk een 
artikel over Plateelbakkerij RAM. Tot  
zijn verbazing bleek daaruit dat hij al  
sinds 1977 woont en werkt op de plaats  
waar bijna een eeuw geleden de  
schilderzaal lag van deze fabriek voor  
artistiek, beschilderd aardewerk (plateel).  
Daar beschilderden plateelschilders  
aardewerk waarvoor Theo Colenbrander  
(1841-1930) de vormen en decors ont- 
wierp. Colenbrander was Nederlands  
eerste industrieel ontwerper en een  
vooraanstaand kunstenaar in zijn tijd.  

Accordeonist gaat  
naar huis

Iedereen die boodschappen doet bij de  
Lidl of sport bij sportschool Hijenoord  
kent hem: accordeonist Asen Pasov. Na  
20 jaar keert hij samen met zijn vrouw 
(verkoopster van de Daklozenkrant) terug  
naar zijn geboorteland Bulgarije. Pasov 
groeide op in Varna aan de Zwarte Zee.  
Toen het IJzeren Gordijn werd opge- 
haald, ging hij naar Nederland om als  
straatmuzikant zijn geld te verdienen.  
Hij stond op veel plaatsen in de stad, maar  
de Burgemeesterswijk kent hem vooral 
van zijn laatste podiumplek bij de Lidl.  
JB

Foto: Henk Donkers

Henk van der Ploeg in zijn atelier 

Wijkbewoner Roel Voorintholt, artistiek  
directeur van Introdans, is vorige maand  
bevorderd tot Officier in de Orde van  
Oranje-Nassau. Hij ontving de Konin- 
klijke Onderscheiding uit handen |van  
burgemeester Marcouch bij de viering  
van zijn 40-jarig jubileum bij Introdans. 
De onderscheiding, voor zijn jarenlange  
bijdrage aan de dans, werd uitgereikt  
tijdens het speciale jubileumprogramma  
in Musis Sacrum. Volgens burgemeester  
Marcouch was Voorintholt “tijdens zijn  
hele leven in de dans en toch met beide 
benen op de grond blijven, dat is ware 
virtuositeit. Daarmee heb je in de hele 
wereld indruk gemaakt. Maar het meest 
toch wel hier in Arnhem.” Voorintholt 
begon veertig jaar geleden als danser bij 
Introdans, later werd hij artistiek leider 
van het Ensemble voor de Jeugd en sinds 
2005 is hij artistiek directeur.
JB

Lintje voor  
Roel Voorintholt

“Ik woon en werk hier sinds 1977”, vertelt  
Van der Ploeg, “maar dat de beroemde  
kunstenaar Theo Colenbrander hier heef  
rondgelopen was een grote verrassing  
voor mij.” Toen hij las dat Colenbrander  
in zijn woon- en werkruimte had  
rondgelopen, heeft hij de kwast weer  
ter hand genomen en begon hij aan een  
portret van Colenbrander.

 Veel van Van der Ploegs kunstwerken  
kwamen ooit terecht bij overheids- 
instellingen en later via de kunstuitleen  
ook bij particulieren. Waar ze gebleven  
zijn weet hij niet. Voor de tentoonstelling  
in De Bakermat is in De Gelderlander,  
waar Henks broer Harry werkt, een op- 
roep geplaatst om ze te achterhalen.  
De expositie met werk van Henk van  
der Ploeg loopt van 6 mei tot 20 juni.
HD

Foto: Introdans

40-jarig jubileum Roel Voorintholt van Introdans 

Foto: Henk Donkers



Sinds 1911 verzorgen wij uitvaarten 
in Arnhem en omgeving

Telefoon 026 333 30 29

info@mijnhartuitvaartverzorging.nl   
www.mijnhartuitvaartverzorging.nl

UITVAARTVERZORGING

Dé Praktijk voor oefentherapie
• Houdingverbetering: scoliose, kyfose of lordose
•  Rug-, nek-, schouder- en armklachten
• Bekken- en zwangerschapsklachten
• Chronische klachten
• Activering van ouderen  

Jachthoornlaan 1A, 
(het Dorp) Arnhem www.mensendieck-arnhem.nl

info@mensendieck-arnhem.nl

Afspraak maken?
06-14477578

Ook zonder verwijzing!

	
●			Houdingverbetering: scoliose, kyfose en lordose 

	 ●			Rug-, nek-, schouder- en armklachten 
	 ●			Begeleiding na heup- en knieoperatie
	 ●			Chronische klachten
	 ●			Hulp bij slaapproblemen
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Op 16 april overleed onze wijkgenoot Willem Weeda. Hij is 
slechts 56 jaar oud geworden. Ruim een half jaar geleden werd 
er een ernstige ziekte bij hem geconstateerd. Met volle in-
zet heeft hij daartegen gestreden maar bij gebrek aan speci-
fieke therapieën kon hij die strijd niet winnen hoewel bij de  
pakken neerzitten niet zijn aard was. Wat een domme pech.
Willem was een geboren Rotterdammer (en een echte!) en 
kwam in 2016 in onze wijk wonen doordat hij een relatie 
kreeg met Claar die in onze wijk geboren en getogen is. Hij was  
jarenlang lid van de Commissie Duurzaamheid van de Wijk-
vereniging en een onvermoeibaar promotor van vergroening  
en dan met name door groene daken (zie Wijkcontact april 
2019). Met groene daken verdiende hij ook de kost. Zijn kist  
was ermee afgedekt. In de 25.000 m2 aan platte daken in  
onze wijk zag Willem een enorm potentieel voor vergroening.  
Hij werd niet moe telkens weer de vele voordelen van  
groene daken uit te leggen: ze vergroten het waterbergend ver-
mogen en beperken zo de wateroverlast van zomerse hoos-
buien, ze vergroten de biodiversiteit, verlengen de levensduur  

De groene daken in onze  
wijk zijn Willem Weeda’s  
nalatenschap.

In Memoriam

Op 16 april overleed onze wijk-
genoot Willem Weeda. Hij is 
slechts 56 jaar oud geworden. 
Ruim een half jaar geleden werd 
er een ernstige ziekte bij hem 
geconstateerd. Met volle inzet heeft 
hij daartegen gestreden maar bij 
gebrek aan specifieke therapieën 
kon hij die strijd niet winnen 
hoewel bij de pakken neerzitten  
niet zijn aard was. Wat een  
domme pech.

van daken, werken verkoelend bij zomerse hittestress en iso- 
lerend bij winterse kou en vergroten het rendement van  
zonnepanelen. Dankzij zijn expertise, inzet en contacten  
werden de twee rondes groene daken die de Commissie Duur- 
zaamheid in 2019 organiseerde een groot succes. Willem  
wist wijkgenoten te enthousiasmeren, kwam daken inspec- 
teren, gaf advies en zorgde ervoor dat de goede spullen  
op het goede moment (collectief ingekocht) kwamen. Voor  
zijn eigen business waren de vierkante meters in onze wijk  
niet interessant vergeleken met de veel grotere daken van  
bedrijven en instellingen. Maar om de schijn van belangen- 
verstrengeling te vermijden stapte hij wel uit de Commissie.  
Met de leden daarvan bleef hij warme contacten onderhouden.  
De groene daken in onze wijk zijn Willems nalatenschap.  
Willem was een vrolijke, opgewekte, levenslustige, joviale,  
optimistische vent. Hij hield van de goede dingen in het leven  
en genoot daar met volle teugen van. Sportief was hij ook.  
’s Morgens vroeg voordat hij aan het werk ging, ging hij vaak  
zwemmen. Een hobby van hem was koffie. Samen met  
commissielid Edwin Rijkaart en Hessel Visser vormde hij het  
trio ‘Heeren in de Boonen’. Gedrieën gingen ze ‘gebrand op  
een ongefilterd oordeel’ in Arnhemse restaurants en (koffie)- 
cafés koffiedrinken en daar schreven ze dan een beoor- 
delingsrapport over op hun website www.heerenindeboonen.nl. 
Uitbaters konden daar hun voordeel mee doen.
Persoonlijk blijf ik aan Willem denken als ik ’s ochtends de 
gordijnen van onze slaapkamer openschuif en neerkijk op 
de twee groene daken die hij nog maar een jaar geleden aan 
ons leverde. Ze zijn een genot om naar te kijken. Per seizoen 
wisselen ze van kleur. De ene keer overheerst het geel, een 
andere keer het wit, dan weer het rood of het groen, afhankelijk 
van de sedumsoort die dan tot bloei komt. Ze trekken veel 
insecten en vogels aan. Willem overleed op 16 april. Terwijl ons 
sedumdak na de winter weer tot leven komt, heeft het leven 
Willem verlaten. Heel triest.
Henk Donkers

Willem toont een stukje sedum voor een groen dak.

Willem op een dak in de Burgemeesterswijk: “Wat een enorm poten- 

tieel voor vergroening ligt hier nog ongebruikt. In plaats van een  

airco kun je ook een groen dak nemen.”
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Performer Jefta Tanate:  
“Ik heb mijn hele leven gedanst”
Jefta Tanate (1992) woont al drie jaar in de Van Lawick van 
Pabststraat. Hij vindt het er plezierig wonen hoewel hij weinig tijd 
heeft om veel contacten te leggen in onze wijk. Hij is in Arnhem 
opgegroeid en heeft de dansopleiding van ArtEZ gevolgd. Hij 
werkte mee aan voorstellingen over de hele wereld.

A 

l jong begon Jefta Tanate te  
dansen. “Mijn moeder zei: 
“Je bent veel te druk, je 
hebt een uitlaatklep nodig”.  
Daardoor ben ik al op m’n  

zesde begonnen.” Jefta maakte deel uit  
van de eerste groep ’Boys Action’, een  
Arnhemse dansopleiding voor jongens.  
Aansluitend startte hij, 16 jaar oud,  
bij ArtEZ en deed zijn stage bij Scapino  
ballet. Hij studeerde in 2013 af als  
performance dancer.

Passie voor dans
Jefta: ”Ik heb mijn hele leven gedanst. 

Hoewel ik als puber soms twijfelde. Toen 
heb ik zelfs weleens gedacht: dansen  
is voor watjes! Maar ik ontdekte steeds 

weer: ik kan er zoveel in kwijt! Ook 
tijdens de eerste drie maanden op ArtEZ  
vroeg ik me af: wat doe ik hier! Maar  
toen we aan de slag gingen met moderne 
danstechnieken snapte mijn lichaam  
het; en daardoor snapte ik het!” 

Jefta noemt zichzelf een fysieke per- 
former omdat hij meer bewegingstech- 
nieken inzet dan alleen dans, zoals:  
circus, breakdance, Capoeira. ”Uit alles  
wat ik doe haal ik vanuit een eigen  
perspectief inspiratie. Performen is eigen- 
lijk heel abstract. Het is niet nodig dat  
je het als kijker op een objectiverende,  
cognitieve manier snapt. Als je een  
danser bezig ziet, gaat wat je ziet ook  
door je eigen lichaam heen. Je voelt  
wat de danser voelt en daardoor begrijp  

je het als kijker.”
”Erkenning van mijn peers is belang- 

rijk voor mij. In de omgang met mijn  
collega’s krijg ik op een natuurlijke  
manier feedback. Dat heb ik nodig om  
verder te komen. Ik stond bovendien  
in 2022 genomineerd voor een Zwaan,  
de jaarlijkse dansprijs van de VSCD.  
Daar ben ik trots op, hoewel ik het niet  
geworden ben.” 

Op website DOX staat een lovende  
recensie naar aanleiding van deze  
nominatie: Zijn onwaarschijnlijke soepel- 
heid en groovy muzikaliteit stellen hem  
in staat steeds met veel risico te dansen.  
Complex dansmateriaal krijgt bij Tanate  
een natuurlijke, schijnbaar moeiteloze  
kwaliteit. Tegenover de zware thema- 

Foto: Johan Bosveld
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tiek (…) stelt hij een lichtheid die een 
welkom tegenwicht vormt, zonder de  
beklemmende intensiteit te verliezen.’

Voorstellingen 
Na zijn opleiding stortte Jefta zich met 

hart en ziel in de uitvoering van dans-
voorstellingen zowel voor volwassenen 
als voor kinderen. Hij werkt steeds op 
projectbasis. Hij vindt het fijn om met 
een gezelschap te werken, maar kleine 
producties of solo’s doet hij ook graag. 
Hij werkte met verschillende choreo-
grafen en reisde door Europa, de VS en 
Canada. ”Soms zit ik heel volgepland.  
Het komt voor dat ik twee maanden  
continu in productie ben. Dan zorg ik  
wel dat ik daarna een week heb waarin 
niets moet.”

Jefta: ”De titels van de voorstellingen 
waar ik aan meewerk, zijn vaak nogal  
filosofisch, ze gaan over tijd, orde en cha-
os, de dood, maar ook over computer-
games.” Voorbeelden van deze produc-
ties zijn: ‘QUITE’ discontinuous (2013);  
The Definition of now (2016); Requiem 
for Lost Things (2019); The man who fell 
from the sky (2022); To cut a long story 
short: into thin air (2022). 

”In Noord Amerika deden we ge-
durende vier maanden twaalf steden 
aan met Tetris (2017), een voorstelling 
voor kinderen en geïnspireerd op het 
gelijknamige computerspelletje. Vier 
dansers bewegen zich op ingenieuze 
wijze met hun acrobatische toeren in 
de openbare ruimte door een stad. Ik 
werk ook graag interactief. We nodigen  

het publiek uit om mee te doen. Uitein-
delijk staat het publiek op het podium  
en zitten de dansers in de zaal naar hen 
te kijken.” 

Na die explosie van producties in de 
eerste jaren van zijn danscarrière wilde 
Jefta zijn blik verder verruimen. Hij 
leefde en werkte een jaar op Ibiza. Jefta: 
”Daar werkte ik in grote clubs met korte 
en spectaculaire acts, meer circusachtig.  
We werkten bijvoorbeeld met een 
groot rad waarin de dansers bewogen.” 
Hij danst nog steeds regelmatig bij het  
Nederlandse circusgezelschap Panama.
 
Topper 

Een echt topper was voor Jefta de  
solodans Yonder (2015/2016). Het gaat  
over de relatie tussen mens en tijd, over 
tijdsbeleving. Het is een dans van een 
half uur. ”In de voorbereiding van dat 
programma kwam ik tot de conclusie 
dat het passend was om dit stuk naakt 
te dansen. Je mag alles van me zien.  
Het werkte goed. Het is een topper  
omdat ik in die voorstelling compleet 
mezelf mocht zijn, heel eerlijk en vrij.  
Ik heb die voorstelling zo’n kleine zeven-
tig keer gedanst in heel Europa.” 
Tijdens ons gesprek benoemt Jefta her- 
haaldelijk dat hij in een nieuwe fase  
zit. Zijn ambitie is om zich van puur  
uitvoerend performer breder te ontwik- 
kelen tot een maker, die zich ook richt 
op choreografie, organisatie, verwerven  
van subsidies enzovoort: ”Ik zit op de 
vorm nog te broeden. Het is een uitdaging  
waarbij ik vertrek vanuit waar ik nu ben.  

Ik heb recent de voorstelling “Even Onions  
Don’t make me cry” ontwikkeld. Het  
gaat over compensatiegedrag om je maar  
niet kwetsbaar te hoeven opstellen.  
Kwetsbare momenten zijn heel natuurlijk.  
Net zoals je een traantje wegpinkt bij  
het snijden van uien. Dat gaat ook over  
mijzelf.” 

Als onderdeel van zijn zoekproces heeft  
Jefta afgelopen zomer meegewerkt aan  
een in de Pyreneeën opgenomen dans- 
film “Challenge of Numen”(zie teaser:  
vimeo.com/806838649).

‘In vergelijking met dansen is film maken  
meer een beheerst en langlopend proces.  
Een life performance kun je altijd aan-
passen. De film was een experiment dat 
me een heel vrij gevoel gaf.” 

Jefta prijst zich gelukkig dat choreo- 
graaf Jasper van Luijk hem de ruimte  
verschafte om begin 2023 enige tijd  
te werken in Theater aan de Rijn. Het 
resulteerde in het programma: ‘It is not  
just under the skin’. “De voorstelling  
kent verschillende ingrediëten: dans staat 
natuurlijk centraal maar een tatoeëerder  
heeft ook een rol en er worden film-
fragmenten geprojecteerd. Ik zit midden 
in een zoekproces. Ik voel me nu net  
zoals toen ik pas performer was. Dat is  
een goed gevoel. Ik heb veel vertrouwen.  
Ik heb deze transitie ingezet omdat  
ik voelde dat er iets van routine in mijn  
werk sloop. Ik dacht ervaring te hebben.  
De prikkels die ik nu krijg geven me 
nieuwe energie.’
Ida Bontius 

Foto: Johan Bosveld Jefta Tanate in de voorstelling Birds van Dalton Jansen. 

Foto: Amanda Harput
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DE STRIJD OM HET ARTILLERIEPARK (DEEL 1 )

De Gele Rijders hebben het  
Artilleriepark verlaten
Tientallen jaren hebben  
Burgemeesterswijk en Gulden 
Bodem het Artilleriepark in  
hun nabijheid geduld. Tussen  
deze twee woonwijken in  
stationeerden de Gele Rijders  
(Korps Rijdende Artillerie) hun 
kanonnen en sloegen ze er 
hun munitie op. Vooral na de 
ontploffingen in 1889 en 1923  
laaide het verzet op. Pas in 1977 
ontruimde Defensie het terrein. 
Toen ontbrandde de strijd om  
de herbestemming. 

I 
n december 1977 betrad beroepsfotograaf Gerth  
van Roden het Artilleriepark dat toen net verlaten 
was door het ministerie van Defensie. Hij maakte bij- 
gaande foto’s die ik toevallig tegenkwam in het  
Gelders Archief waaraan hij zijn enorme foto- 

verzameling heeft overgedragen. Van Roden maakte sinds  
1967 duizenden foto’s in Arnhem en omgeving, onder  
andere voor de Arnhemsche Courant en De Gelderlander.  
In 1977 ligt het Artillerieterrein er op de foto’s van Van Roden  
desolaat bij. Als je zou zeggen dat ze vlak na de Tweede  
Wereldoorlog genomen zijn (of nu in Oekraïne) zou dat niet 
eens ongeloofwaardig overkomen. Wat is dit voor terrein?  
Wat is hier gebeurd? En wat gaat ermee gebeuren?

Van Rodens fotoserie is voor Wijkcontact aanleiding in 
de geschiedenis van het Artilleriepark te duiken. Zijn serie  
markeert zowel de afsluiting van een tijdperk als het begin  
van een nieuwe episode. Vanuit deze foto’s blikken we terug  
op het verleden als militair oefenterrein en vooruit op de  
strijd om de herbestemmingen daarna. In 1977 was nog  
volstrekt onduidelijk wat er met het vrijgekomen terrein van  
2,25 hectare zou gaan gebeuren. We weten nu dat er 
 een appartementencomplex voor ouderen ligt (Aerenheem)  

De ingang van het Artilleriepark aan de Izaak Evertslaan. De pilaren van de toenmalige ingang staan er nog in 
gerestaureerde vorm. Het wachthuisje is afgebroken.
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en een luxe, enigszins afgesloten woonwijk (Artilleriepark), beide  
binnen het oorspronkelijke ijzeren hekwerk dat rijksmonumentaal  
erfgoed is. Maar de appartementen en stadsvilla’s zijn er – in militaire 
bewoordingen - niet zonder slag of stoot gekomen. De strijd om de her-
inrichting van de grond tussen de G.A. van Nispenstraat, Izaak Evertslaan, 
Cordestraat en Jollesstraat was zelfs de aanleiding om de wijkvereniging  
op te richten. 

Toen omwonenden, onder wie jonkheer mr. M.F.F.A. (Frits) de Nerée  
tot Babberich, over de herbestemming een gesprek hadden met  
wethouder P. de Jong, zei deze: “Als jullie de gang van zaken willen  
beïnvloeden, kun je dat nooit als mannetje-alleen. Dan heb je een  
vereniging nodig als vertegenwoordigend lichaam van de wijk.” 
Daarop ging De Nerée op zoek naar wijkgenoten met verstand van  
zaken in dezen en richtte met hen de Wijkvereniging Burgemeesters-
kwartier op waarvoor notaris Donders op 29 mei 1980 de akte opmaakte.

In de volgende aflevering gaan we in op de vestiging van het  
Artilleriepark en de toenemende spanningen met de wijken eromheen.
Henk Donkers

Op de achtergrond het Diaconessenhuis aan de G.A. van Nispenstraat. Het Diaconessenhuis wilde graag uitbreiden op de 

grond van het Artilleriepark, met zowel gebouwen als parkeerplaatsen. Later fuseerde het Diaconessenhuis met de twee 

andere Arnhemse ziekenhuizen tot Ziekenhuis Rijnstate en vertrok het uit de Burgemeesterswijk. Op de fundamenten 

verrees woonpark Sonswijck.

Blik op het Artilleriepark in de richting van de 

Jollesstraat waarvan rechts een paar huizen te 

zien zijn. Het witte gebouw op de achtergrond 

is nog een tijd blijven staan en werd in 1981 

in gebruik genomen als practicum van de 

laborantenopleiding OLAN, toen gevestigd aan 

de Zijpendaalseweg en nu onderdeel van ROC 

Rijn IJssel.

Foto’s: Gerth van Roden/Gelders Archief
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Bijna een halve eeuw vormde Arjo Kapsalon aan de Van Lawick  
van Pabststraat een vertrouwd beeld in de wijk. Eind vorig jaar  
kwam daar een einde aan. John Hinrichs (74) sloot na 46 jaar  
ontroerd maar vastberaden de deur van zijn geliefde zaak.  
“Tijd voor pensioen, al had ik nog wel even door kunnen gaan.”

John Hinrichs: "Tijd voor pensioen, al had ik nog wel even door kunnen gaan." 

O 

f je nu in 1976, 1988, 1994 of vorig jaar 
de hoek om sloeg bij de kruising Izaak 
Evertslaan/Van Lawick van Pabststraat: 
aan je rechterhand zag je kapsalon Arjo. 
Rondom het pand veranderde in de loop 

der jaren veel: op de plek van het tegenover gelegen 
Diakonessenziekenhuis kwamen luxe appartementen, 
de voorbij sjezende Puch-brommers maakten plaats 
voor elektrische bakfietsen. “Ondertussen deed ik al 
die jaren gewoon mijn eigen ding en dat ging prima”, 
aldus de nuchtere John. 

We gaan terug naar 1976. John woont op dat moment in 
Den Haag, waar hij vandaan komt. Zijn oma, woonachtig  
op de Rembrandtlaan in Arnhem, belt hem om te vertellen  
dat er vlakbij haar een kapperszaak te koop staat. “Ik 

werkte toen als kapper bij een Haagse salon en overwoog  
al een tijdje om voor mezelf te beginnen. Toen ze belde, 
wist ik: dit is mijn kans.” John besluit het avontuur  
aan te gaan en koopt de zaak. Hij bedenkt een naam, 
regelt alle kappersspullen en start. “Al vrij snel kwamen 
de klanten en liep het goed.”

Waar komt de naam ‘Arjo’ vandaan?
“Mijn vrouw Marja en ik combineerden onze namen: 
Arjo. Zo simpel is het”, lacht John. In het eerste half 
jaar logeert John bij zijn oma, daarna verhuizen Marja 
en hij naar een huis in de Burgemeester Weertsstraat, 
waar ze nu nog steeds wonen. Ze krijgen twee doch-
ters en voelen zich thuis in de Burgemeesterswijk en 
de natuurrijke omgeving.

JOHN HINRICHS VAN ARJO KAPSALON NEEMT AFSCHEID

Foto: Henk Donkers

“Na schooltijd 
hing ik graag 
rond in de 
kapperszaak 
van mijn oom.”

“Wapperende manen en hanenkammen:  
  alles kwam voorbij”
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“Na schooltijd 
hing ik graag 
rond in de 
kapperszaak 
van mijn oom.”

“Wapperende manen en hanenkammen:  
  alles kwam voorbij”

Cultuurshock
Toch was de verhuizing van Den Haag 

naar Arnhem in eerste instantie best 
een cultuurshock, bekent John. “Ik was 
gewend aan de Haagse mentaliteit: veel 
ouwehoeren en binnen vijf minuten hele 
levensverhalen op tafel. Arnhemmers 
kwamen moeilijker los. Die moet je 
eerst leren kennen, een band opbouwen.  
Inmiddels is het door de tijdgeest wel wat 
veranderd, al blijft het tempo hier een 
stuk rustiger dan in de Randstad. En dus 
ook de mentaliteit.”

Hoe kwam John in het kappersvak
terecht? 
“Dankzij mijn oom, die in de jaren ’60 
een kapperszaak had”, aldus John. “Het 
was eigenlijk de bedoeling dat ik zou 
gaan werken in ons familiebedrijf in 
pluimvee, met een slachterij. Maar ik wil-
de liever wat mijn oom deed. Ik hing na 
schooltijd graag rond in zijn zaak. Voor-
al de sfeer vond ik leuk. Het knippen  
van haar is één ding, maar het kletsen, de 
gezelligheid, is doorslaggevend geweest.” 
Kort na zijn militaire dienst gaat John 
naar de kappersacademie in Rotterdam.  
“Destijds was de opleiding nog gesplitst  
in dames- of herenknippen. Ik koos 
voor de dames, omdat er meer variatie 
in zit. Later ben ik ook heren gaan knip-
pen. Uiteindelijk geniet ik het meest van 
het creëren van een mooie coupe voor  
iemand.” 

Heeft John wel eens geweigerd de wens 
van een klant uit te voeren? 
“Ja hoor”, lacht hij. “Als iemand een bob-
kapsel wilde, of een pony, en ik dacht: 
joh, dat staat helemaal niet bij je, dan zei 
ik dat altijd eerlijk. Ik wil wel achter mijn 
eigen werk staan. Meestal waardeerden 
klanten mijn eerlijkheid en vertrouwden 
ze op mijn oordeel.

 Ontevreden
Ontevreden klanten waren er soms 

ook. “Vaak probeer je dan een oplossing 
te vinden: kunnen we er nog iets aan  
veranderen zodat je alsnog tevreden 
bent? Soms lukt dat, soms niet. Tja, die 
klant komt dan waarschijnlijk niet meer 
terug. Zo gaat het leven.” Toch is het  
merendeel van de klanten tevreden  
geweest, zo valt te concluderen als je  
kijkt naar het vaste klantenbestand dat 
Arjo Kapsalon in 46 jaar opbouwde. 

“We hebben een hele poos een clubje 
oudere dames gehad dat elke vrijdag om 
13:00 uur kwam om hun haar te laten 
watergolven. Ontzettend gezellig was dat.  
In de jaren ‘80 kwam Suzanne vaak  
langs, die voor alles te porren was: half  
kaal, hanenkam, kuif, felle kleuren. Echt  
geweldig. Heel experimenteel ingesteld.”

Wat vond John van de haartrends door 
de jaren heen? 
“Ik heb van alles voorbij zien komen, 
zoals de wapperende manen van Farrah 
Fawcett in de jaren ‘70, pittig en kort in 
de jaren ‘80, de Friends/Rachel-coupe in 
de jaren ‘90, ga zo maar door. Als klanten  
zeiden “er mag niks af, hoor”, was John  
net zo eerlijk. Dan zei ik: “Wat doe je hier  
dan? Ik kan er niks ‘aan’ knippen, haha!  
Zo werkt een schaar niet.” Vrienden,  
familie en buren uit de wijk kwamen ui-
teraard ook geregeld bij Arjo. “En ja, ik 
knip ook mijn vrouw. Nog steeds. 

Of ze altijd tevreden is? Eh…”, lacht John. 
“Soms vindt ze het te kort en dan krijg ik 
dat zeker te horen, haha! Maar meestal 
is ze er blij mee.” 

De andere kappers in de wijk heeft John  
nooit gezien als concurrenten. “Iedereen  
vindt een kapper die bij hem of haar 
past. Het bijt elkaar niet.” Ineens moet  
John lachen, hij herinnert zich iets. “In de 

beginperiode zat er in het naastgelegen  
pand ook een kapper. Soms zag hij een 
klant van hem ineens bij mij komen.  
Dan kwam hij mopperen dat ik zijn  
klanten afpikte, haha!” John prijst zich  
gelukkig dat hij in die 46 jaar geen échte  
tegenslag heeft gekend. “Er waren wel  
moeilijkere periodes, natuurlijk. Zoals  
de coronapandemie, met alle lockdowns.  
Toch hebben we ons daar goed door- 
heen geslagen.” Ook met zijn personeel  
heeft hij geboft. “Ze bleven vaak lang.  
Petra is zelfs 31 jaar bij me blijven  
werken, tot het einde. Dat was heel fijn.”

Wat gaat John doen, nu hij daadwerke-
lijk met pensioen is? 

“Veel tijd doorbrengen met mijn vrouw. 
Wandelen, naar musea, tennissen. Ik ver- 
maak me wel. Ik heb altijd met veel  
plezier gewerkt en had nog wel even door  
kunnen gaan. Maar op een gegeven  
moment is het klaar en moet je er een  
punt achter zetten. Ik kan het beter  
loslaten dan ik dacht.” Desondanks wil  
John nog één ding kwijt om het Arjo-
hoofdstuk van zijn leven écht af te  
sluiten. “Via deze weg wil ik iedereen  
bedanken: de klanten die altijd bij me  
kwamen, de welkome buurt die me  
altijd zo omarmd heeft en iedereen die  
me prachtige afscheidswensen heeft  
gestuurd. Dank jullie wel!”
Olga Helmigh

John in zijn 

kapsalon na 

de tweede 

herinrichting 

in 1990.

John liet zich zelf knippen door 

Petra die 31 jaar in zijn zaak werkte.

Foto: privé

Foto: privé
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VAN NEPROMA TOT AAN ARNHEMSE HEEREN

Het begin van plaatsmaken

De nieuwe Heerenhuizen aan de Amsterdamseweg 
vormen samen een fraaie aanbik. Ze staan op 
een plek met veel lokale geschiedenis: van een 
poetsdoekenfabriek en ernstig vervuilde grond tot 
een krakersbolwerk en een kunstenaarsenclave. In 
het eerste deel van een korte serie aandacht voor 
de geschiedenis van deze plek.

D 
e e nieuwbouw van de Heerenhuizen aan de 
Amsterdamseweg is een markant eigentijds 
aanzicht geworden van de Burgemeesters-
wijk. De achterliggende Sweerts de Landas-
straat met gewone herenhuizen toont de wijk 

hoe die tot stand is gekomen aan het einde van de 19e eeuw. 
De 19 Heerenhuizen zien er modern uit, in verschillende kleur 
stenen gemetseld. Het soort van nieuwbouw dat wil lijken op 
huizen uit de vorige eeuw. 

De plek waarop de Heerenhuizen zijn gebouwd heeft meer 
dan 30 jaar braak gelegen. Het voormalige Neproma terrein 
was zo ernstig vervuild, dat het lange tijd ontoegankelijk voor 
publiek is geweest. De grond was doordrenkt met per en tri, 

tienduizenden kilo’s ervan waren in de periode van 1905 tot 
1979 in de grond gemorst. De chemische poetsdoekenfabriek 
reinigde de poetsdoeken van autogarages en drukkerijen. De 
doeken roken na reiniging naar groene zeep, kan ik uit eigen 
ervaring meedelen. In 1980 zijn de werkzaamheden gestopt  
en zijn de gebouwen gesloopt. Bewoners aan en om de  
Sweerts de Landasstraat kregen gezondheidsklachten en pas  
in 1992 ontdekte men dat in de grond en het grondwater de  
ernstige vervuiling had plaatsgevonden. Het schoonmaken  
van de grond en het grondwater duurde van 1994 tot 2020. 
Een lange tijd waarin zwarte buizen uit de grond insto- 
mende containers staken en waar hekken het betreden  
van het terrein bemoeilijkten.

De voormalige poetsdoekenfabriek Neproma. Foto’s: Gelders Archief
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Roerige tijden
In die tussen liggende periode, tussen afbraak  

van Neproma in 1980 en de sanering van de  
vervuilde grond, speelde er iets anders. Het 
waren roerige tijden voor een hele generatie  
jonge schoolverlaters. Er heerste een record- 
werkloosheid, de arbeidsmarkt was op slot,  
alle leuke banen waren vergeven aan de  
generatie van vlak na de oorlog, de opbouw- 
generatie. Het was crisis, het kraken nam een  
hoge vlucht. Krakers hadden gebruik genomen  
van een rijtje panden aan de Amsterdamseweg 
en een paar naar achteren gelegen voorma-
lige kantoorgebouwen van de Neproma fabriek,  
die op de nominatie stonden te worden ge- 
sloopt. Onder de krakers net afgestudeerde 
kunstenaars, opgeleid aan de Akademie voor  
Beeldende Kunsten, die op het terrein achter  
deze panden twee loodsen hadden geplaatst 
die als werkplaats en opslag dienstdeden. Dit 
kleine kunstenaarsgroepje vormde later de basis  
voor kunstenaarsinitiatieven die vanaf die periode  
onderdak zochten in leegstaande panden in  
Arnhem, het Paleis voor Schone Kunsten in  
het voormalig justitieel paleis, de Oceaan op  
het Eiland, in een verlaten drukkerij en iets  
later, het Hooghuis op de bovenste verdieping  
van een kantoorpand aan de Ir. van Muijlwijck-
straat. 

Het groepje kunstenaars aan de Amsterdamse 
weg startte een werkplaats met onder andere  
een diepdrukpers voor gravures en etsen, een  
hoogdrukpers met wat loodzetsel, een zeef- 
druktafel en een houtwerkplaats voor begin- 
nende kunstenaars onder de naam Stichting  
PlaatsMaken. De vaste kern werd als snel gevormd  
door Harry van Dierendonck, Jos van Doorn,  
Taco Meeuwsen, Raoul Teulings en Henk  
Hilvering. Er werd vooral ingezet op het mani- 
festeren van kunstprojecten, tentoonstellingen  
en acties, voor een deel gericht tegen de toen  
bestaande BKR, de contraprestatie voor kunste- 
naars en de gevestigde kunstenaarskliek, zoals  
dat toen werd ervaren door de jonge garde.

Er werd gebruik gemaakt van eigen tentoon- 
stellingskanalen, in leegstaande panden, gekraakt 
of tijdelijk in gebruik voor een tentoonstelling. 

Doel was zo lang mogelijk autonoom in klein 
groepsverband te werken, geen beroep te doen 
op individuele regelingen voor kunstenaars,  
maar door opdrachten en verkoop van werk in 
eigen onderhoud te voorzien. Natuurlijk lukte 
dat niet altijd, maar zelf verworven inkomsten 
zijn altijd onderdeel gebleven van het initiatief 
PlaatsMaken.

Explosie
Niet alleen in Arnhem, maar in heel Nederland  

was er een explosie van kunstenaarsinitiativen  
die vrij snel onderlinge contacten aangingen, 
daarbij rekening houdend met zogenaamde  
bloedgroepen, initiatieven op basis van ideo- 
logieën: van anarchisten en communisten tot  
socialistische en meer liberale stromingen.  
De aangesloten kunstenaars waren minder  
gebonden aan één kunstdiscipline of techniek.  
De opleiding tot vrij beeldend kunstenaar aan  
de academies was een andere gedachte toe- 
gedaan. Kunst was niet gebonden aan een  
techniek. Van performances, tot omgevings- 
kunst, van schilderen tot beeldhouwen of  
meubels ontwerpen en alles wat daartussen in 
mogelijk was.

Het gekraakte terrein van Neproma werd een 
tentoonstellingslocatie voor kunstenaars die  
gebruik maakten van het materiaal dat voor- 
handen was. Stenen, tegels, planken, lege vaten,  
ijzer en half gesloopte muren. De eerste  
tentoonstelling heette ‘Slopers en Bouwers’, waar- 
aan een grote groep deelnam.

Het gekraakte terrein 
van Neproma werd een 
tentoonstellingslocatie voor 
kunstenaars die gebruik 
maakten van het materiaal dat 
voor-handen was.

Kunstenaars van de Stichting Plaatsmaken. 



TANDARTSPRAKTIJK
SONSWIJCK

Van Lawick van Pabststraat 120 - 6814HA - Arnhem 
026 44 57 450 

www.tandartspraktijksonswijck.nl



19

 De opening werd verricht door de  
directeur van het Museum Arnhem, 
Liesbeth Brandt Corstius. Ze werd in een  
luxe oldtimer voorgereden, een kenmer-
kende actie voor zowel de opkomende 
jonge garde, als de zogenaamde zittende 
macht, om elkaar met welwillendheid 
tegemoet te treden en te omarmen. 
PlaatsMaken wilde ruimte bieden voor 
kunstenaars om zich te presenteren op 
eigen terrein en tegelijkertijd aan-sluiting 
vinden bij de gevestigde kanalen.

Dat kwam tot uitdrukking in de presen-
tatie van ‘De Gouden Map’, een map met 
grafiek gemaakt door jonge kunstenaars, 
als tegenhanger van de toen bestaande 
Gelderse Grafiekmap, een jaarlijks terug- 
kerend fenomeen uitgegeven door  
Stichting Signature van o.a. Leen van 
Weelden, directeur van de Kunstuitleen. 
De grafiek werd vervaardigd in eigen 
werkplaats, met door Peter van Ginkel 
uitgeleende apparatuur. 

Een volgende manifestatie was Slagveld  
Tachtig. In die jaren bestond er vanuit  
de gemeente Arnhem ter gelegenheid  
van de opening van het culturele seizoen 
een budget om alle culturele instellingen 
acte de présence te geven. De toenmalige  
gemeentesecretaris, later wethouder  
cultuur Herman Hofman beheerde de  
gelden.PlaatsMaken werd ook uitge- 
nodigd een voorstel te maken. Er is toen  
gekozen voor een Gesammtkunstwerk, 
 een muzikale compositie op ter plekke 
gebouwde instrumenten. Er is een 

maand lang gewerkt aan een parcours 
van bouwwerken waarop geslagen, ge-
trokken, gestapeld en anderszins fysiek  
aan gewerkt werd.

Legendarisch
Componist Paul van der Kaaden heeft 

in samenwerking met de kunstenaars 
een grafische partituur gemaakt die drie 
avonden op het Neproma terrein werd 
uitgevoerd. Het was een legendarische 
manifestatie. Een van de hoogtepunten 
was het bespelen van de tolueentank, 
in de nog aanwezige kelder, waarover 
staaldraden waren gespannen en waarop 
ritmisch geslagen werd. De nog in het 
vat aanwezige tolueen zorgde voor een 
onwereldse vervorming van de klanken.

Een ander hoogtepunt was een bouw-
werk van drie bogen van 5 meter hoog, 
bestaande uit aan elkaar vastgespijkerde 
latjes omwikkeld door ijzerdraad. Daar-
boven op een capsule van latjes met 
aan ijzerdraad hangende scherven van 
glas. Die capsule was net groot genoeg 
voor een deelnemer om daarin plaats 
te nemen. Met ijzeren staafjes werd op 
de glasscherven getikt die van verschil-
lende grootte, verschillend getingel 
voortbrachten. 

Verder waren er nog een xylofoon van 
balken en een orgel van drie pijpen van 
pvc-buis. Door menskracht bediende 
blaasbalgen van twee meter doorsnee 
bliezen lucht door de orgelpijpen. Een 
enorme hangende piramide met straat-
stenen, die werden opgestapeld en 

waamee het ritme van de compositie 
werd gemaakt, een centrifugemotor op 
een ijzeren stang, die hoog in de lucht 
een flexibele buis rondzwiepte en he-
mels gezang liet klinken. 

Van de voorstelling is zelfs nog op de 
VPRO radio een live uitzending geweest. 
Ter gelegenheid van deze manifestatie 
heeft de eerste officiële uitgave van 
PlaatsMaken het licht gezien, een mul-
tiple van triplex in de vorm van een pi-
ramide, met daarin de registratie van de 
uitvoering op cassetteband en een schrift 
met verhalen en drie losse prenten.

Vanaf dat moment heeft PlaatsMaken 
financiële ondersteuning van gemeente 
en provincie ontvangen.

Vanuit de locatie op het Neproma- 
terrein is er nog een landelijke samenwer-
king tussen alle toen bestaande kunste- 
naarsinitiatieven geweest. PlaatsMaken 
heeft besloten om vanaf dan vooral  
publicaties en kunstenaarsboeken uit te 
geven. Exposities op klein formaat in een 
beperkte oplage. De samenwerking van 
alle kunstenaarsinitiatieven in Nederland 
resulteerde in het manifest ‘Kunst, Krisis 
of Keerpunt’. Een lijvig document van 
meer dan 400 pagina’s met veel unieke 
bijdragen in een oplage van 1.000 exem-
plaren.

PlaatsMaken verhuisde korte tijd la-
ter naar de Emmastraat in het Spijker-
kwartier, een initiatief van de gemeente 
Arnhem om het noodlijdende Grafisch 
Centrum in een pand samen met Plaats-
Maken te huisvesten om zodoende de 
subsidie voor huisvesting en exploitatie 
veilig te stellen. Daar, in het Grafisch 
Centrum PlaatsMaken, werden poets-
doeken gebruikt om met thinner en 
terpentine de inkten van de zeefdruk, 
ets pers en inktrollen te verwijderen. 
Fijne ruwe doeken van katoen, die fris 
uit de wasserij naar groene zeep roken 
en waarin met dikke zwarte letters NE-
PROMA was geweven.

Nu bijna 40 jaar later is dit voormalige 
Neproma terrein weer terug in de actua-
liteit vanwege de oplevering en bewoning 
van de Heerenhuizen.
Henk Hilvering

••• in het volgende deel:
Wat zijn eigenlijk Heerenhuizen en  
hoe ervaren de huidige bewoners 
hun woonlocatie?

Liesbeth Brandt Corstius, directeur Museum Arnhem arriveert bij de opening.  



20

Een reddingshond in de wijk
Je hebt haar misschien 
wel eens zien lopen in de 
Burgemeesterswijk met 
haar witte herdershond 
Iwan; in een paardrij- 
broek met een dikke 
jas en een wapperend 
wit grijze haarbos. ’Zo 
baas, zo hond’’, wordt 
er wel eens gezegd. Dit 
is het verhaal over het 
reddingswerk van Minke 
van Voorthuizen.

M 
ijn vriénd wilde graag een hond”, 
zegt Minke met een glimlach in 
haar appartement op de bovenste  
verdieping van de Bouriciusflat. 
“Dan zou de hond op hem moeten  

lijken, maar hij heeft een zwarte bos met krullen. Ik  
zei: een hond, oké, als het een puppy wordt, dan wil  
ik hem wel opvoeden. Dat was een beetje eigen  
belang. Zelf had ik al eerder een hond gehad en voor  
de opvoeding moet je veel tijd vrijmaken. Boven- 
dien woon ik zelf in een appartement en ik wilde dat 
de hond zich goed zou leren te gedragen. 

“Dat bleek een beetje anders uit te pakken. Iwan  
bleek nogal behoefte te hebben aan bewaken, hij  
sloeg alarm bij alles wat hij beoordeelde als anders.” 
Minke ging op zoek naar oplossingen. Haar vriend 
ging cursussen met Iwan volgen bij de Kynologen-
club. “Iwan wilde dat wel, het is een enthousiaste 
hond.” Minke plukt ondertussen een witte haar van 
haar broek. “Haha, nee, ik ga niet paardrijden. Die 
broek zit nu eenmaal fijn en hij volstaat. Ik kan er  
lekker in bewegen.”

Reuring in de wijk
Minke ging met kleine Iwan afval rapen in de buurt.  

Onderweg, langs de Amsterdamseweg, richting dieren-
winkel Pets Place en rondom de kinderspeeltuin voor 
haar flat. “Als je de hond uitlaat zie je pas hoeveel afval 
er overal ligt. De hondenpoep ruim ik op, maar er ligt 
veel meer dan dat. Ik haalde met dit soort wandelin-
gen de focus bij Iwan weg. Hij mocht met mijn routes 
meelopen, terwijl ik de rotzooi van de straat raapte. Het 
gaf mij voldoening, want opgeruimd staat netjes en het  
werkte goed bij de hond. Hij huppelde wel mee.” 

Minke (Utrecht, 1965) werkt als zelfstandig product- 
ontwerper en woont sinds 2003 in haar appartement  
op de zesde verdieping. Het is er zonovergoten, met 
grote ramen die uitzicht bieden op de Zijpse Poort, de 

stad daarachter en in de verte de Elterberg. Rondom, 
in de wijk, is er uitzicht op alle daken. Daar komen de 
laatste tijd de zonnepanelen op. “Er is best veel ver-
anderd sinds ik hier woon. Eerst kon ik ook Nijmegen 
zien. Daarna kon ik nog even dóór de hoge flats in aan-
bouw kijken en nu staan er die twee grote Twin Towers.  
Sowieso verandert er elke keer wel iets in mijn uitzicht. 
Het weer, de windrichting, een nieuw gebouw, het ver-
veelt nooit.” 

Een trein komt binnenrijden richting het station.  
Rondom de flat was er de laatste tijd nogal wat reuring.  
In de afgelopen twee jaar werd er twee keer inge- 
broken. Regelmatig kwamen er ongewenste bezoekers  
in de achtertuin. De mede flatbewoners zeiden tegen 
Minke; “Joh, laat Iwan in de tuin. Hij blaft de inbre-
kers wel weg.” Dat zag Minke niet zo zitten. Ze wilde 
helemaal geen waakhond. In plaats daarvan ging ze 
samen met een aantal mensen van de flat de achter-
tuin opknappen. Er werden vooral veel stekelstruiken  
geplant, zoals vuurdoorn en gaspeldoorn. 

Reddingshonden 
Iwan leek, na drie diplomaatjes, wel klaar met de  

trainingen bij de Kynologenclub. “Alles moet daar  
heel precies. Netjes zitten, netjes naast lopen, niet 
springen, en… vooral niet blaffen naar de keurmeester.” 
Minke zucht. Liever iets bedenken wat ze zelf ook leuk 
zou vinden. Als voorbereiding voor de vakantie besloot 
ze een tent in de woonkamer op te zetten. Maar eens 
kijken of kamperen met Iwan een optie zou kunnen zijn. 
“Zo bedenk je gekke dingen, die doe je anders nooit. 
Kamperen in je woonkamer blijkt heel leuk. De hond 
vond het meteen helemaal fantastisch.” 

In de zoektocht om iets te doen met de hond, ontdekte 
Minke de RHWW, de Stichting Reddingshonden Werk-
groep. “Voor mij en Iwan was dit een warm welkom. 
Ik ontmoette mensen met zoveel passie, positiviteit 
en plezier in het doen van iets leuks met hun honden.  

Minke van Voorthuizen met reddingshond Iwan.

Fo
to

: J
oh

an
 B

os
el

d



21

Dat sprak me enorm aan en ik wist 
dat dit de juiste plek was voor ons.” Ze 
startte met de opleiding tot reddings- 
hondengeleider. Daar leer je, samen met  
je hond, te zoeken naar mensen. De  
honden zoeken naar alleen liggende,  
zittende of hangende personen of ze  
traceren geurpunten op het water of in  
het puin.

 Minke: “Ik leer er zelf heel veel. Het  
is belangrijk dat je je hond gaat begrijpen.  
Maar ook samenwerken met alle  
leden van het team is belangrijk. Je  
moet de weersomstandigheden inter- 
preteren, kompas kunnen lezen, gps- 
gebruik, maar ook kaartlezen hoort erbij.”   
Inmiddels zijn Minke en Iwan inzetbaar  
om te zoeken naar vermiste personen.

Aardbeving in Turkije
Op 6 februari dit jaar vond er een aard-

beving plaats in het zuidelijk gedeelte van 
Turkije. Meteen kreeg Minke het bericht 
dat RHWW ging uitzoeken of ze daar 
iets konden betekenen. Minke: “Je komt 
niet zomaar in een rampgebied, daarvoor 
moet veel voorbereid worden. Uitein-
delijk hebben we zelfs met drie leger- 
helikopters het laatste gedeelte afgelegd  
naar de provincie Hatay.” RHWW ging, 
samen met andere reddingshondenteams  
en in samenwerking met Search and 
Rescue daar ter plekke, met 30 personen 
en 18 honden zoeken naar mensen onder 

het puin. Minke sliep met een clubgenoot  
in een klein tentje, met de twee honden.  
Het vroor ’s nachts 6 graden. Ze werkten  
in wisseldiensten. Op de zoeklokaties  
werd eerst gecontroleerd of het veilig was.  
Of er geen gaslek of loshangend elektra 
was. Minke: “En dan sta je daar, voor een 
grote puinbult. Achter mij wachtende  
buurtbewoners en familieleden, het ver- 
driet voelbaar. Iwan gaf aan dat hij geur 
had, verderop in de ravage. Deze infor-
matie werd dan weer gecommuniceerd 
naar de reddingswerkers, zodat zij verder 
konden met de verwijzing. Het is onvoor-
stelbaar hoe goed honden dit werk  
kunnen doen.” Er zijn uiteindelijk, op  
verschillende locaties, 11 mensen levend  
uit het puin gered en 27 lichamen  

geborgen. Terug in Nederland moesten  
Minke en Iwan bijkomen. In Pets Place  
liet ze zich ontvallen dat ze wat extra  
beloningen wilde voor de hond, omdat 
hij zo goed werk had verricht in Hatay. 
De verkoopster reageerde ontdaan: “Ben 
je in Hatay geweest? Daar woont allemaal 
familie van mij!” Zo blijkt de wereld groot 
en klein tegelijkertijd.

En Iwan? Hoe gaat het daar nu mee? 
Minke: “Ja, hij is nu een volwassen hond. 
Hij kan goed zoeken. Ook in het Sons-
beekpark vond hij laatst een verborgen 
tentje met een persoon erin. Dat kan dus 
ook gebeuren. Hij doet het goed.”

Meer informatie over Stichting 
Reddingshonden RHWW op: 
www.reddingshonden.nl

Optreden is wat ik 
het allerliefst doe
Minimale input en maximale impact, 
klein en intiem. Zo omschrijft singer-
songwriter Alida haar muziek. Begin 
juni verschijnt haar album FAQ. Haar 
nieuwe single Hold your horses is sinds 
kort al te beluisteren op Spotify

A 
lida is de tweede naam van Anne Weggeman. Ze ge-
bruikt Alida als haar artiestennaam. Hoewel ze pas sinds 
2018 aan de weg timmert als singer-songwriter, speelt 
muziek al van jongs af een belangrijke rol in haar leven. 
“We hadden vroeger een piano in huis en ik was altijd 

bezig met liedjes schrijven”, vertelt ze in haar appartement aan de Van 
Pallandtstraat. “Later ging ik me verdiepen in allerlei soorten muziek. 
In de bibliotheek leende ik muziektijdschrift OOR en downloadde ik 
de muziek die beschreven werd. Als tiener hield ik vooral van R&B, 
later luisterde ik veel alternatieve muziek, ook oude nummers.” 
Na de middelbare school wil ze naar het conservatorium. Ze meldt zich Foto: PR/Bert Oost

Minke van Voorthuizen met reddingshond Iwan in Turkije.
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aan maar wordt bij verschillende conservatoria afgewezen. Ze 
besluit Frans te gaan studeren aan de Utrechtse universiteit en 
volgt een deel van haar studie in Parijs. “Mijn liefde voor de 
Franse taal is ook ontstaan door de muziek. Ik zong vroeger 
al vaak mee met Franse liedjes, in het begin fonetisch – later 
begreep ik meer van de taal.”

Gedwongen opsluiting
Maar het bloed kruipt waar het niet gaan kan. Na haar studie 
heeft Anne verschillende baantjes. “Die baantjes stelden niet 
zoveel voor. Ik heb niet echt in een carrière geïnvesteerd, om-
dat ik uiteindelijk toch met muziek bezig wil zijn”. Tijdens de 
coronaperiode komt voor haar de omslag: “Ik was gaan werken 
op een cruiseschip om geld te verdienen voor investeringen 
in opnameapparatuur. Toen kwam corona. Ook op het schip 
brak corona uit, we waren in geen enkele haven welkom en ik 
zat gedwongen in mijn hut.” Die gedwongen opsluiting blijkt 
een vruchtbare periode voor Anne. Ze schrijft  haar debuut-
single Slow Motion. En als het schip na maanden weer terug 
is in Nederland, trekt Anne de stoute schoenen aan en stuurt 
een demo van haar muziek naar Pieter Kwant, een spil in de 
Arnhemse muziekscene. Hij nodigt haar meteen uit voor het 
‘Op de Stoepfestival’, een festival waar met inachtneming van 
de coronaregels, het publiek buiten kan genieten van muziek-
optredens. “Optreden is wat ik het liefste doe”, zegt ze. 

Album FAQ
In 2020 volgt Anne een coachingstraject voor muzikanten in 
coronatijd. Vanaf die tijd werkt ze gestaag door aan haar album. 
De kost verdient ze door als zzp’er muziek- en poëziework-
shops te geven aan basis- en middelbare scholieren. Ook treedt 
ze regelmatig op. Het album, dat vanaf 9 juni te beluisteren is, 
kreeg de titel FAQ. “Als in ‘Frequently Asked Questions’”, legt 
ze uit. “Ik gebruikte dat eerst als werktitel, maar kwam erachter 
dat het een goede titel is. Het geeft precies de samenhang in 
de liedjes aan. In alle liedjes vraag ik me namelijk iets af: ‘How 
te be alone… How to loose….”
FAQ verschijnt niet op cd of vinyl, maar is te beluisteren via 
streamingsplatforms. Het album onder de aandacht te brengen, 
heeft nogal wat voeten in de aarde. “Eerst was het belangrijk 
om in blogs en tijdschriften genoemd te worden, daarna moet 
je zorgen dat je op playlists terechtkomt en je kunt niet zon-
der socials als Instagram. Ik ben dat allemaal aan het uitzoe-
ken. Daarnaast is het ook belangrijk om mezelf te promoten en  
actief te werven voor optredens. Dat is soms wel wat veel als 
je alles zelf moet doen.”

Twee dromen
Bij het maken van haar nummers gaat Anne meestal uit van 
de tekst. “Het verhaal is voor mij belangrijk. Als er een tekst 
in me opkomt, sla ik die op in mijn telefoon. Later werk ik die 
uit en schrijf er muziek bij.” Tot nu toe maakt ze Engels- en 
Nederlandstalige liedjes. Op de vraag of ze nooit overwogen 
heeft om in het Frans te zingen, vertelt ze dat er de laatste tijd 
vaker Franse teksten in haar opkomen. “Naast muziek maken is 
mijn tweede droom om in Frankrijk te wonen. Sinds ik op mijn  
16e een zomer op een kasteel in Frankrijk heb gewerkt, heb ik 
mijn hart verloren aan dat land.” En ook die droom komt dich-
terbij. In juni vertrekt Anne naar Frankrijk. Ze gaat de productie 
verzorgen van de artist in residencies bij een ‘Manoir des Arts’. 
Daar organiseert ze ook concerten, workshops en festivals. Na 
die periode hoopt ze in Frankrijk te kunnen blijven.
Hanneke Nagel

HOLD YOUR HORSES 

Nobody believed me 
When I said I had to hold tight
Nobody believed me 
But I had to do what’s right

Never been more sure
Never understood less why
The day you stop running
is the day you will arrive 

My body's keeping score
Of what I have or haven't felt 
I became a wildfire
And let all that's solid melt 

My lady you're an old tree
Now I let myself rest
I was a beggar at worst
And a haunter at best 

You taught me it is simple
to root instead of reach
You taught me there is plenty
There's a place for each

To keep an eye on what destroys you
Don't let it go unseen
And how to take care of scars
And let them be a part of me

How do you want me now?
How do you want me now?
Now that you know I am already free
Now that you know I am already free

Hold your horses now
Hold your horses now
Hold your horses now

Luisteren naar Alida? Haar muziek 
is te vinden op Spotify.
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Wijkgenoot  
Raaf Hekkema
speelt Bach op  
de saxofoon

R 
aaf Hekkema is medeoprichter van Calefax  
Rietkwintet (sinds 1985), waarvoor hij  
honderden bewerkingen schreef die veelal 
op cd verschenen zijn. Calefax put zijn reper- 
toire uit negen eeuwen muziekgeschiedenis, 

westers en niet-westers, van impro tot hedendaagse muziek.  
Daarnaast initieerde het kwintet projecten met kunste- 
naars uit het theater, de wereld van de dans, film, animatie 
en tal van muzikale stijlen. De groep speelt op belangrijke 
concertpodia over de gehele wereld. 

Raaf Hekkema geeft zo’n honderd concerten per jaar  
over de hele wereld, waarbij hij voornamelijk arrange-
menten van eigen hand uitvoert. Als solist trad hij op  
met diverse orkesten en gaf hij masterclasses in vele 
landen. Dankzij de decennialange intensieve samenwer-
king met de andere leden van Calefax heeft Hekkema’s  
spel een karakter dat zich volgens hem met geen andere 
saxofonist laat vergelijken.

Nieuwe CD
Over zijn nieuwste Bach-cd, Bach Solo, zegt hij zelf: “Dit 

album viert de muziek van Johann Sebastian Bach, volgens 
menigeen de grootse componist aller tijden. Na Bachs  
Partita’s en zijn Suites presenteer ik nu een nieuw solo-
album met een mix van werken.” 

De nieuwe cd kwam voor een belangrijk deel tot stand 
tijdens de corona-lockdowns: “Eindelijk was er eens veel 
tijd om alleen, in alle rust, vele uren per dag aan iets te 
werken. En dan is de muziek van Bach nog troostender  
dan tevoren!”, aldus Hekkema. Hoofdmoot en opening van  
dit album wordt gevormd door de sonate die Hekkema  

De saxofonist van het prominente 
Calefax Reed Kwintet, Raaf Hekkema, 
woont sinds drie jaar in de 
Burgemeesterswijk. Onlangs maakte 
Hekkema in de Rembrandtzaal van  
de Bakermat een cd opname met 
Partita’s van Bach. De CD wordt 25 
juni gepresenteerd met een concert  
in Wijkcentrum Bakermat. Raaf Hekkema, saxofonist.

Meer informatie op: 
www.raafhekkema.com en www.calefax.nl.

heeft samengesteld uit Bachs drie sonates voor viool solo.  
“Na veel experimenteren met verschillende transposities  
bleek het mogelijk om zes van de in totaal twaalf delen  
van de sonates om te vormen tot één geheel. Ook al is een 
sonate met zes delen niet in lijn met de traditie, muzikaal bleek 
het zeer bevredigend.”

Hekkema vervolgt: “De Fantasie BWV 922 bleek een grotere 
kluif te zijn. Dit stuk heeft een beetje minimal-achtige passages, 
waarvoor ik gretig mijn creatieve trucs aanwendde om de 
textuur zodanig aan te passen dat de harmonische complexiteit 
en het meeslepende betoog maximaal tot zijn recht komt. Ik 
speel het met heel veel plezier. 

De Prelude en Allegro uit BWV 998 werd door Raaf Hekkema  
opgenomen op een rechte Buescher alt-saxofoon uit 1927.  
“Dit is een bijzonder instrument dat door Buescher werd  
gelanceerd om met ‘iets nieuws’ de markt te veroveren. 
Iets wat spectaculair mislukte mede omdat de wereld kort  
erna werd getroffen door een economische crisis.  
Er zijn er nog maar enige tientallen van op de wereld en  
ik ben de trotse eigenaar van één ervan.”
JB

Foto: Carlos Villarroel.
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Architect Willem Mulder (2)
In dit tweede artikel over architect Willem Mulder komen enkele 
van zijn mooiste huizen in de buurt aan bod. Zij werden gebouwd 
tussen 1903 en 1907.

EEN ARCHITECT VOOR GEZETEN BURGERS

M 
ulder viel aanvankelijk op met sierlij-
ke houtconstructies voor veranda’s, ser-
res en balkons, geliefde attributen van  
woningen in de luxe categorie. Bur-
gerwoningen waren niet alleen meer 

netjes maar gooiden de deuren open naar buiten. Con-
tact met de natuur, zon en frisse lucht werden een must. 
Op de achtergrond dreigde nog altijd Tuberculose (tbc).  
Burgervrouwen, veroordeeld tot nietsdoen en thuiszitten,  
zochten afleiding in rozenkweek en tuinarbeid. De ‘wintertuin’ 
was in. Ze haalden planten in huis die ze om de hoek bij bloe-
mensalon Linde 1 konden kopen.

Architecten die bouwden voor de gezeten burgerij stonden  
voor de opgave de groeiende hoeveelheid buitenacces- 
soires in hun huizen te verwerken maar met behoud van  
standing. Het waren er inmiddels zoveel dat ze van bijzaak  
hoofdzaak werden. De architect die de kunst verstond vrij baan 
te geven aan de nieuwe huiselijke verlangens en ze artistiek naar 

zijn hand te zetten was van succes verzekerd.
De nieuwe architectengeneratie omarmde enthousiast de  

asymmetrie, niet alleen als logische echo van de plattegrond,  
maar ook als middel om woningen een aantrekkelijker  
gezicht te geven. Zij bouwden hun gevels op uit duidelijk  
onderscheiden volumes, variërend in hoogte en kapvorm.  
Door internationale tijdschriften en eigen reizen stelde  
de eclectische architect van rond 1900 zich op de hoogte van  
de nieuwste ontwikkelingen in zijn vak. Hij beschikte zo 
over een groeiende collectie voorbeelden waarmee hij zijn  
voordeel kon doen. 

Mulder was een begaafd eclecticus, een inventief ontwerper  
die nooit in herhaling verviel. Hij had twee decoratiestijlen  
in huis: rode baksteen op lichte stuc en gekleurde glazuur  
op bruine baksteen. Zijn collega’s Diehl en Persijn waren  
zuiniger met ornamenten. Vergeleken met Tiemens die met  
baksteen borduurde was Mulder een couturier. Hij voor-
zag zijn gevels van brede kleurige linten, hoge kragen  

Lawick van Pabststraat 3, woonhuis De Balbian, 1904.
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en fraaie hoeden. Als grootverbruiker 
van verblend- en glazuursteen was hij de  
Arnhemse koning van de kleur. Die stenen  
waren duurder, maar als vrolijke noot  
op de grauwbruine standaardsteen ver- 
hoogden zij de ‘stemming’ van zijn 
huizen. Kostte in 1900 gewone hard- 
grauwe baksteen ƒ10 per duizend stuks,  
verblendsteen deed ƒ30, glazuursteen  
tot wel ƒ60 per duizend. Voor het geld 
hoefde je het niet te laten. 
 
Stationschef

Naast het huis voor zijn zwager en zus, 
maar op een veel smaller perceel aan  
de Lawick van Pabststraat 3, bouwde  
Mulder een vrijstaand huis voor de  
nieuwe stationsdirecteur Arnhem van  
de Rijnspoorwegmaatschappij, Hendrik  
de Balbian. De Balbian kwam uit Rot-
terdam waar hij er al een loopbaan als 
stationschef op had zitten. Arnhem 
werd zijn eindstation. Zijn huis is eerder  
curieus dan mooi te noemen. Misschien  
vielen de De Balbians wel voor de  
60 meter diepe hellingtuin toen ze  
dit perceel kochten. Ze plantten er vele 
vruchtbomen en bouwden er een prieel. 

Mulder’s huizen in de Burgemeesters- 
wijk waren bestemd voor de (sub)top  
van de markt. Zijn klanten waren gegoede  
burgers, soms renteniers maar vaker  
directeuren van bedrijven, die een woning  

op maat lieten bouwen. Om een indruk  
te geven van zijn villaklanten: naast  
grondeigenaar en rentenier Van  
Heeckeren tellen we twee rentmeesters  
(zijn vader en broer), twee hout- 
handelaren (een andere broer en  
H. Kooij), een directeur van een  
verzekeringsmaatschappij (André de  
la Porte), een brandstoffenhandelaar  
( J.S. Kooij), een stationsdirecteur (De  
Balbian), een bankdirecteur (Eikendal),  
een steenfabrikant (Van de Pol), een  
boekhandelaar (De Jongh), een effecten- 
makelaar (Van de Wall) en drie zelf- 
standige dames met een eigen vermogen  
(Betz, Broers, Adré de la Porte). Hun  
eerste zorg was een goede locatie. De  
woningen staan doorgaans op eerste  
stand. Vooral de rand van Sonsbeek  
kon concurreren met gvestigde A-locaties  
als de singels en de Velperweg. Verder  
wilden deze opdrachtgevers wel eens  
wat anders dan de door hen als oud- 
bakken ervaren speklagengevels al ging  
de nieuwe ‘moderne stijl’, de Art Nouveau,  
hun te ver.

Steenbakker
Het torentje van Zijpendaalseweg 89  

doet onmiddellijk denken aan dat van  
Burgemeestersplein 7, het huis dat  
Mulder voor zijn ouders bouwde. In beide  
gevallen bestaat de toren uit twee gesta- 

Zijpendaalseweg 87-89, dubbel woonhuis voor Marinus van de Pol, 1906.

Torentje Burgemeestersplein 7.

pelde kamers met erker bekroond door  
een spits. Voor burgers die behalve  
rijk ook een beetje ijdel waren was  
een torentje een begeerlijk attribuut.  
Want torens doen denken aan kastelen  
en wie een huis met een toren bouwt  
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Zijpendaalseweg 85, villa Eikendal, 1907.

Zijpendaalseweg 85, schoorsteen-
ornament gevel Van Pallandtstraat.

speelt een beetje voor kasteelheer. De stichter van het ‘kasteeltje’  
op nummer 89 en van het daarmee verkleefde huis op  
87 was Marinus van de Pol, directeur-eigenaar van steen- 
fabriek De Bijlandt in Lobith-Tolkamer, nakomertje (zijn  
moeder was 46 bij zijn geboorte) in een familie van steen-
bakkers uit Eck en Wiel. Zijn vader was ooit als broodbakker 
begonnen. Van de Pol kocht het bouwperceel van Jac Mulder, 
die zich na zijn korte rentmeesterschap op Sonsbeek ontpopte 
als grondhandelaar. Samen met zijn schoonmoeder, de weduwe 
van papierfabrikant Van Houtum, had hij de hele Sonsbeekzijde  
van het bouwblok gekocht (0,45 ha) en bracht het in korte tijd  
perceelsgewijs aan de man. 

Van de Pol’s affiniteit met baksteen was voor Willem Mulder  
mogelijk aanleiding om een parade van baksteenkleuren en  
metselpatronen op de gevel los te laten. De architect bewees  
hier zijn meesterschap door de twee huizen tot een schilderachtig  
geheel te smeden en het te doen voorkomen alsof het één groot  
huis was met een middenpartij en een hoektoren. De  
twee voordeuren bevinden zich namelijk opzij. Verbindende  
elementen zijn de witte ‘kraag’ met borduurkruisjes in  
oranje baksteen en de linten van blauw-witte glazuursteen.  
Luiken maakten het pand vroeger nog kleurrijker.

Op de huidige bewoner van nummer 89, Thorbecke’s biograaf  
Remieg Aerts, moet het torentje een bijzondere aantrekkings- 
kracht hebben uitgeoefend. Misschien beschreef hij wel zijn 
eigen torenkamer toen hij Thorbecke’s indruk van zijn nieuwe 
kamer in het Torentje op het Binnenhof weergaf als ‘een  
behaaglijk compacte ruimte met een goed uitzicht, iets tussen  
een studeerkamer en een commandopost.’ 2

Bankier
Het huis naast Van de Pol werd een jaar later gesticht door  

Berend Eikendal, een Amsterdammer die pas was toegetre-
den tot de directie van de Geldersche Bank. Het vrijstaande  

1 De bloemkwekerij van Fredrik Linde was sinds 1896 gevestigd op  
het binnenterrein aan de van Pallandtstraat 9-11. Zijn zonen  
Gerrit en Johan zetten het bedrijf in 1939 voort. Gerrit opende  
een bloemenwinkel op de Van Lawick van Pabststraat 191, die er 
nog altijd is.
2 Remieg Aerts, Thorbecke wil het, Prometheus 2018, p.432 

hoekhuis is in alle opzichten geslaagd. Het ziet uit over  
Sonsbeek en bezit bekende attributen zoals een erker, 
serre, balkons en een dakhuis in pseudovakwerk, alles voor- 
zien van bekoorlijke houtdetails. De ‘paddenstoelvorm’ van  
het hoofdvolume is te danken aan de kunstig afgeknotte  
hoek. Twee smalle frontramen boven elkaar versterken  
het ‘steel’-effect. De ‘hoed’ is een uitkragende wolfskap met  
een vulling van roomwit pseudovakwerk. Rechts daarvan  
zijn een erker, balkon en luifel op elkaar gestapeld. Een  
fraai schoorsteenornament siert de zijgevel. De veelvormige  
massa wordt samengevat door horizontale banden van  
witte, gele en warmgroene glazuur- en verblendsteen en  
beschermd door een overhangende ‘hoedrand’ met ‘plaatjes’  
in de vorm van consoles en vakwerk in dezelfde roomwitte  
tinten. Het huis is onlangs met veel smaak voor kleur opge- 
knapt en hoort met het naastgelegen dubbelpand en Hotel  
Molendal tot de top van Mulder’s Arnhemse oeuvre.

Tekst en foto’s: Ad Habets

••• in het volgende deel: Mulder’s 
stijlbreuk en laatste huizen.
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Röellstraat 2 - voorheen Zonnegaerde - is gemeentelijk monument daterend van 
1911. De architect K.P.C. de Bazel bouwde dit pand in traditioneel-rationalistische 
stijl. In WO II werd het gevorderd door de Duitsers. Later gebruikten de Britten 
het. Er zat een ulo-school en een architectenbureau in. Sinds 1995 huist Stichting 
Résidence Zijpendaal er.

» www.dickcaderiusvanveen.nl
Tekening: Dick Caderius van Veen
Tekst: Kees Crone

verliefde kijk op de wijk
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Drs. G.L. (Ard) Kelderman
Bakenbergseweg 72
6814 MK  Arnhem
Correspondentieadres:
Reuvekampstraat 5
6665 GM  Driel
085-0020014
info@arnhemnoordfysiotherapie.nl

Interieur- en bouwadvies met oude
en historische materialen.

www.gestoldetijd.nl - T. 06 50 57 95 32

026 - 353 03 33 

info@catvastgoed.nl 

Zijpendaalseweg 47  
6814 CC Arnhem
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ondertussen in … Tekst en foto’s Johan Bosveld

1, 2 en 3 
.
De verkiezingen voor Provinciale 
Staten, hebben een aardig 
beeld geschetst van de politieke 
kleur van onze wijk. Tenminste 
als je kijkt naar de uitslagen 
van het stembureau in het 
Watermuseum. Grote winnaar 
was daar Groen Links met 227 
stemmen, gevolgd door PvdA 
met 157 kruisjes en vlak daarna 
D66 die 144 stemmen binnen 
sleepte. Runner up bleek Volt 
met 140 stemmen. Ondanks  
het ontbreken van echt 
platteland in onze wijk was BBB 
goed voor 53 stemmen, net 
zoveel als het CDA.

Aardvarken niet voor iedereen 
Feestvarken
Het was een beetje te verwachten: de aangekondigde komst 
van het Aardvarken naast het Watermuseum maakt niet 
iedereen blij. Een groep parkliefhebbers en -deskundigen 
voelt niets voor het feestelijke varken op die plek. Volgens hen 
is het Sonsbeekpark een Rijksmonument waar niets in mag 
worden veranderd. Het Aardvarken tast in hun ogen het subtiel 
doordachte parkontwerp aan. De groep bezwaarmakers vindt 
overigens wel dat het kunstwerk van Florentijn Hofman een 
plaatsje in Arnhem behoort te krijgen, zolang het maar niet in 
hun achtertuin is.

Open je ogen
Soms komt een waarschuwing uit een onverwachte hoek. 
Onze lieftallige Audrey Hepburn op het Burgemeestersplein 
leek de afgelopen tijd even mee te doen aan het wereldwijde 
klimaatprotest. De boodschap die actievoerders haar 
meegaven was echter een beetje cryptisch: ‘open je ogen’. En 
dat is nu net wat voor onze Audrey moeilijk, zo niet onmogelijk 
is. Want de maker van het beeld, kunstenaar Kees Verkade 
‘vergat’ tot veler verdriet haar ogen.

Gevaar in het park
Park Zypendaal is gevaarlijker dan menigeen denkt. Nee, 
we hebben het niet over bijtgrage honden of voorbijrazende 
fietsers, maar over een stukje pure natuur. Er blijkt namelijk 
een voor de mens gevaarlijke zwam voor te komen: de paarse 
korstzwam. Paddenstoelen kunnen giftig zijn, maar volgens 
een bericht in de NRC kun je ook beter uit de buurt blijven van 
die paarse korstzwam. En laat die nu net in park Zypendaal te 
groeien..

       foto Willy Wytzes

foto: Wikimedia

foto: gemeente Arnhem
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Wereld-ervaring

Advies op maat

Persoonlijke begeleiding

Bakkerij 
Reijnen

Wij bevinden ons aan de 
Kempcrbergerweg 159 
6816 RP Arnhem 

Wij hebben verse koffie & 
lekker gebak (to go)!
Ook verkopen wij heerlijke broden 
en broodjes die dagelijks vers 
worden gemaakt

Tel. 026 - 442 64 32 
info@bakkerijreijnen.nl
www.bakkerijreijnen.nl 

Snoeien doet bloeien

S-kwadraat Snoei-advies Arnhem
M 06-21 42 64 55
www.s-kwadraat.net

Zorg voor mooie struiken in uw 
tuin. Laat ze tijdig snoeien. Voor 
snoei-advies. snoei-les of het 
laten snoeien van al uw struiken 
en bomen neem contact op met: 

Snelliusweg 40-3 
6827 DH Arnhem 

tel.: 06 - 53 490 157 
www.gtollenaar.nl

LOODGIETER &
INSTALLATIEBEDRIJF
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 A
ls je vroeger, pak ‘m beet, 
dertig jaar geleden sprak 
over je lichamelijke kwalitei-
ten, dan had je het over:  
“Dat zit niet in mijn bloed. 

Of wel uiteraard.” 
Laten we eens kijken wat mijn beste 

vriend Beukemans daarvan vindt. Zou 
‘hij’ daar ook iets van vinden?

Zo Van den Berg, breng je weer eens 
een bezoekje aan mij?’

 ‘Jazeker, in deze ingewikkelde wereld 
zit ik altijd vol met vragen.’ 

‘Kom maar op met je vraag.’ 
‘Is het jou ook opgevallen dat mensen  

tegenwoordig zo gewichtig kunnen doen 
door woorden te gebruiken als DNA,  
insuline, dopamine, serotonine, enz.?’ 

‘Ach, laat ze maar denken dat ze de 
wijsheid in pacht hebben, maar het is 
een soort kapstok kennis lijkt me.’ 

‘Iedereen heeft het over DNA zonder  
kennis te hebben van de werkelijke  
betekenis. Voluit geschreven is het: 
desoxyribonucleïnezuur. De letter A is van  
Acid in het Engels.’

‘Klinkt gewichtig.’ 
‘Wil je daar nog meer van weten?’ 
‘Natuurlijk wil ik dat. Vertel.’
’De genetische code van levende wezens  

bestaat uit een lange streng van nucleo- 
tiden: adenine, cytosine, thymidine en  
guanine. Vier letters dus die in een  
bepaalde samenstelling aanwezig zijn  
in mensen, dieren en planten. De volgorde  
van de letters bepaalt hoe of wie je bent.’ 

‘Ha ha ha.’  
‘Waar lach je om Beukemans?’ 
‘Ik vind het grappig. Weet jij dat ik als 

boom dezelfde letters ACTG heb als jij? 
Dat had je niet gedacht he?’ 

‘Nee, maar wat valt erom te lachen?’  
‘Dan had ik dus ook een mens kunnen 
zijn!’ 

‘Zou je dan een mens willen zijn?’ 
‘Nou dat niet, maar wel voor een mo-

mentje. Ik zou wel voor één dag door  
de ogen van een mens willen kijken  
hoe de wereld er uit ziet.’ 

‘Nou Beukemans, je hoeft mensen niet  
te benijden met hun wereld, het is een 
en al ellende hier op aarde: oorlog,  
duizenden slachtoffers, honger, klimaat-
problemen, stikstof, huizen tekort, dure 

energie, honger, plastic in de oceanen, 
het wordt hier een uit de hand gelopen 
bende.’ 

‘Dan moet ik maar blij zijn een boom te 
zijn. Dat soort problemen heb ik niet ge-
lukkig. Maar Van den Berg, waarom ben  
jij dan een mens en ik een boom?’ 

‘Beste Beukemans, dat ligt aan de volg- 
orde van de vier letters ACTG.’

‘Oh!, een ander vraag je: houd jij je  
weleens bezig met de onderwereld?’ 

‘Jawel, maar dat is niet mijn favoriete 
club. Wat bedoel je met de onderwereld?’  

‘Daar bedoel ik mee wat er onder dat  
grasveld van jullie in het Artilleriepark zit.’ 
  ‘Goede vraag Beukemans en daar zal  
ik je antwoord op geven. De grond in het  
park is zo dood als een pier, letterlijk  
en figuurlijk.’ 

‘Er zitten geen pieren?’ 
‘Er zit helemaal niks: geen mollen, geen 

pieren, weinig bacteriën, schimmels, 
gebrek aan hele kleine micro-organis- 
men, enz. Al die organismen zijn nodig 
voor een goede bodemstructuur. Er is 
gebrek aan alles.’ 

‘Is dat zo erg?’ 
‘Jazeker, als het onder de grond niet 

goed zit, is het boven de grond ook niks.’ 
‘Dus er is een directe relatie tussen de 

onderwereld en de bovenwereld?’ 
‘Juist, die twee werelden zijn verweven 

met elkaar. Er is een hevig gebrek aan  

‘Dat zit niet in mijn DNA’

natuur in de wijk

biodiversiteit.’
‘Oh, ik snap het.’ 
‘Beste Beukemans, ben je tevreden- 

gesteld met mijn antwoorden?’ 
‘Niet helemaal. Zijn er mensen die die 

puinzooi in de natuur op kunnen lossen?’ 
‘Jazeker, er zijn wetenschappers die een  

techniek hebben uitgevonden die CRISPR  
CAS heet.’

‘Huh? Leg uit.’
‘Wetenschappers kunnen knippen in 

het DNA. Laten we zeggen dat ze de rot-
te plekjes eruit knippen waardoor o.a. de  
fotosynthese sterk verbeterd wordt.’ 

‘Wat is dat?’ 
‘Dat planten CO2 opnemen en er zuur- 

stof van maken. Het hele groeipro-
ces kunnen ze verbeteren, ziektes uit  
planten verwijderen, zodat planten een  
betere resistentie krijgen.’

‘Nou Van den Berg, het wordt me  
allemaal veel te ingewikkeld.

 Tot ziens maar weer hoor!’
‘Een fijne dag nog hoor Beukemans!’ 

Jaap van den Berg

FOTO: ERNESTO DEL AGUILA III, NHGRI



Proteststicker

In onze wijk staat vrijwel geen lan-
taarnpaal, afvalbak of kabelkast 
waarop geen stickers zijn geplakt. Of 
het nu een sticker vóór of tegen Vi-
tesse is, of om een café aan te prij-
zen dan wel een sticker met een no-
bele gedachte, elke plek in de ‘open-
bare ruimte’ is benut. Eén categorie 
steekt er echter met kop en schou-
ders bovenuit: de proteststicker. Het 
lijkt wel of elke stickerplek zijn eigen 
doelgroep heeft: op deze pagina een 
niet volledige bloemlezing.

TEKST EN FOTO’S :

JOHAN BOSVELD


